
■

5

Ozvěny
radniční zpravodaj města

květen 2023

Zápis veřejného 
zasedání obyvatel 
Trpišova ze dne 
3. 4. 2023, č. 4/2023

… je potřeba počítat i s mimo-
řádnou úpravou ploch …

str. 5

Kompostárna 
Slatiňany

Odpad mohou přivážet 
občané a majitelé 
rekreačních objektů …

str. 2

Zápis z jednání 
osadního výboru 
Škrovád

Pravidelné setkávání členů 
a občanů bude vždy první 
středu v měsíci

str. 5



02 Vydání číslo: 5/2023www.slatinany.cz

Ozvěny MĚSTO

V obřadní síni Městského úřadu ve Slatiňa-
nech byli dne 1. dubna 2023 radním města 
Petrem Šottou slavnostně přivítání do živo-
ta a společenství našeho města tito noví ob-
čánci: Bonušová Kristýna, Hlušičková Ka-
teřina, Klimenda Matyáš, Mlejnek Daniel, 
Němec Daniel, Peterová Anežka, Štěpá-
nek Roman, Tomiška Stanislav, Drahná 

Magdaléna, Slavík Christian a  Vlčková 
Adéla. Na této slavnosti svým vystoupením 
potěšily žačky ze Základní umělecké školy 
Slatiňany za hudebního doprovodu učitelek 
Jany Sychrovské a  Jiřiny Hrubé. Malým ob-
čánkům i jejich blízkým přejeme do dalších 
let hodně štěstí, zdraví a radosti.

I. Osinková, referent OS

 ■ VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ  ■ STÁTNÍ SVÁTEK
Den vítězství 8. května si připomeneme 
v pátek 5. května položením kytic k pomní-
kům vojáků, kteří padli ve 2. světové válce. 
Pietní kytice budou položeny k  pomníku 
u zdravotního střediska a na vojenské hro-
by na hřbitově ve Slatiňanech.

I. Osinková

V obřadní síni Městského úřadu ve Slatiňa- Magdaléna, Slavík Christian a  Vlčková Magdaléna, Slavík Christian a  Vlčková 

Provoz kompostárny byl zahájen 3. 4. 
2023.
Kompostárna se nachází na  prostranství 
„U seníku“ na pozemcích parc. č. 310, 306/2, 
309/2 a 309/3 v k.ú. Slatiňany a slouží pro 
shromažďování rostlinných zbytků z údrž-
by zeleně veřejných prostranství, hřbitovů, 
hřišť a zahrad, vznikajících na území města 
Slatiňany a jeho místních částí Kunčí, Škro-
vád, Trpišov a Kochánovice. Konkrétně se 
jedná o posečenou trávu, listí, větve, kůru, 
piliny, zbytky rostlin, ovoce a zeleniny.
Do areálu kompostárny je umožněn vjezd 
motorových vozidel, přičemž se pohyb 
těchto vozidel řídí pokyny obsluhujícího 
personálu. Odpad mohou přivážet občané 
a majitelé rekreačních objektů ze Slatiňan 
a jeho místních částí pouze ve stanovenou 
provozní dobu.
Po  příjezdu je obsluhujícím personálem 
ověřena totožnost původce odpadu a ná-
sledně je proveden záznam do provozního 
deníku. 

Provozní doba:
od března do listopadu 
 pondělí: 15:00 – 18:00
 středa:  15:00 – 18:00
 pátek: 14:00 – 18:00
 sobota: 8:00 – 12:00

Mimo provozní dobu je areál uzamčen 
a střežen kamerovým systémem. 
Po  prvním týdnu provozu kompostárny 
lze uvést, že vše probíhá v souladu s pro-
vozním řádem k plné spokojenosti občanů 
Slatiňan.

Bc. M. Doležalová, referent OS

 ■ KOMPOSTÁRNA 
SLATIŇANY

 ■ KULTURNÍ A SPOLEČENSKÉ AKCE V MĚSÍCI KVĚTNU A ČERVNU 2023

 9. a 10. 5.2023  18 h Vystoupení tanečního oboru ZUŠ   Divadlo K. Pippicha Chrudim
 13. 5. 2023 7.00 h Místní výstava, králíků, drůbeže,.. areál ZO ČSCH
 14., 28. 5., 18., 25. 6.  Hrané divadelní prohlídky Státní zámek Slatiňany 
 17. 5. 2023 17.00 h Zahájení výstavy výtvarného oboru ZUŠ  Společenský dům
 20. 5. 2023 od 9.30 h Slatiňanské pozastavení Hala a kolbiště Na Rembáni
 4. 6. 2023 13.00–17.00 h Rodinné odpoledne u Auerspergů zámecká zahrada
 11. 6. 2023 18.00 h Jarní Koncert Jany Sychrovské Obřadní síň radnice

Podrobnější informace k uvedeným akcím naleznete na plakátcích zveřejněných v těchto Ozvěnách.
Za RR, M. Kolouchová

 DATUM KONÁNÍ NÁZEV AKCE MÍSTO KONÁNÍ
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Rada města Slatiňany projednala
na 10. schůzi 20. března 2023

Rada města vzala na  vědomí informa-
ci o  činnosti Městského úřadu Slatiňany 
v roce 2022, schválila obsah zápisu kroniky 
města Slatiňany za rok 2021.
Rada města schválila zřízení věcného 
břemene na  části pozemkových parcel 
č. st. 950, č. 285/1 a č. 285/9 v kat. území 
Slatiňany, které bude spočívat v  právu 
vlastníka a  provozovatele inženýrské sítě 
provozovat a  udržovat na  předmětných 
pozemkových parcelách stavbu veřejného 
osvětlení.
Rada města schválila poskytnutí dotací or-
ganizacím, které mají sídlo na území města 
Slatiňany a  město samo je nezřizuje, ale 
má zájem na  jejich existenci a prosperitě 
a organizacím, které sídlo na území města 
Slatiňany nemají, ale jejichž činnost úzce 
s městem Slatiňany souvisí. Celkovou výši 
prostředků určených na dotace schvaluje 
zastupitelstvo v rámci rozpočtu na přísluš-
ný rok. Přidělení dotací není nárokové. 
RM se při posuzování žádostí zabývala 
zejména otázkami typu: Kde je sídlo žá-
dající organizace? Kde žádající provozuje 
svoji činnost? Jaký je reálný přínos činnosti 
dané organizace pro město a jeho obyva-
tele? Kolik a jakých akcí žadatel uspořádal 
v minulém roce ve Slatiňanech? Komu byly 
tyto akce určeny – zda široké veřejnosti, či 
uzavřené společnosti? Kolik má žádající or-
ganizace celkem členů? Kolik z nich je s tr-
valým pobytem ve Slatiňanech? 
Konkrétní částky lze najít na webu města 
v  sekci Úřad/Samospráva/Rada/Přehled 
usnesení/Usnesení 10/2023.
Rada města doporučila zastupitelstvu 
města schválit program 6. zasedání zastu-
pitelstva města. 
Rada města rozhodla nevyužít nabídku 
města Chrudim na připojení se k projektu 
sdílených kol. V případě, že se v Chrudimi 
projekt, který nyní funguje spíše ve větších 
městech, osvědčí, bude možné se k němu 
připojit v dalších letech.
Rada města vzala na  vědomí opakované 
posouzení stromů v ulici Jiráskova a TGM 
ve Slatiňanech a schválila pokácení stromů 
navržených v tomto posouzení. Více infor-
mací k  tomuto kácení lze nalézt v  článku 
v dubnových Ozvěnách Slatiňan na str. 7.
Rada města schválila žádost paní Sychrov-
ské na konání koncertu v prostorách zase-
dací místnosti městského úřadu Slatiňany 
dne 11. 6. 2023 
Rada města schválila převedení 100 ks 
knížky „Čarokraj“ a 30 ks knížek Nasavrcké 
panství a Slatiňanští Auerspergové do fon-
du starosty za účelem prezentace města.
Rada města vzala na vědomí žádost stře-
diska Junáka Slatiňany na zasazení stromu 
v  Jiráskově ulici k  výročí 90. let založení 
skautu ve Slatiňanech.

Rada města souhlasila s užíváním veřejné-
ho prostranství parc. č. 336/1 před mos-
tem v k.ú. Škrovád a parc. č. 73/1 před hos-
tincem v k.ú. Škrovád pro akci pořádanou 
městem Slatiňany „Aprílová sobota.“

Rada města Slatiňany projednala
na 11. schůzi 3. dubna 2023

Rada města projednala zprávu hodnotící 
komise k veřejné zakázce malého rozsahu 
na akci Výměna 19 kusů oken ve Školní jí-
delně Slatiňany a schválila výsledek toho-
to výběrového řízení. Zároveň rozhodla 
o uzavření smlouvy s účastníkem výběro-
vého řízení, kterým je společnost K-interier 
Heřmanův Městec s. r. o., IČ: 275 31 821 
s nabídkovou cenou 499.039,- Kč bez DPH. 
Dále rada města pověřila ředitelku Školní 
jídelny Slatiňany paní Petru Bergerovou 
podepsat převzetí písemné zprávy hodno-
tící komise, oznámení o výběru dodavatele 
a smlouvu o dílo s vybraným dodavatelem.
Rada města projednala zprávu hodnotící 
komise k veřejné zakázce malého rozsahu 
s názvem „Výměna vzduchotechnické jed-
notky školní jídelny ve Slatiňanech“, schvá-
lila výsledek zadávacího řízení na dodava-
tele uvedené veřejné zakázky a  rozhodla 
uzavřít smlouvu s vybraným dodavatelem 
uvedené veřejné zakázky, kterou je spo-
lečnost, ELKLIMA spol. s r.o., IČ: 15050521 
s nabídkovou cenou 2 922 081,- Kč včetně 
DPH.
Rada města souhlasila s  uzavřením Do-
datku č. 2 ke  Smlouvě o  dílo č. MěÚ-
Sl/0107/2022/SM se společností GEOGARD 
s.r.o., jako dodavatelem stavby „Oprava 
opěrné stěny a koryta náhonu Kabeláčova 
mlýnu.“
V  rámci prací je nutné provést vícepráce 
a  dále dodatečné práce. Dodatečné prá-
ce souvisejí s  rozšířením předmětu díla 
o  opravu navazujícího kamenného most-
ku. Po  vyčištění koryta od  nánosů byla 
provedena prohlídka jeho konstrukce, při-
čemž bylo zjištěno, že je nevyhnutelná jeho 
celková oprava. Bylo třeba pečlivě vyspáro-
vat klenbu mostu a znovu osadit pokleslý 
klenák ve vrcholu klenby. 
Vícepráce se týkají vlastního železobetono-
vého koryta náhonu. Zde bude především 
nutné doplnit dvě svislé železobetonové 
stěny v  bezprostřední blízkosti objektu 
bývalého mlýnu, a to do místa, kde koryto 
přivádí vodu do  podzemního podlaží ob-
jektu. Vícepráce zahrnují i  ztužení spodní 
části stávajícího stavidla pomocí ocelových 
prvků. Dodatek č. 2 řeší navýšení celkové 
ceny za prováděné práce.
Rada města schválila uzavření kupní 
smlouvy na  žebřinový vůz pro expozici 
Švýcárny. Vůz je po  celkové rekonstrukci 
a nahradí stávající žebřinový vůz, který je 
již značně zchátralý a na vystavování zcela 
nepoužitelný.

Rada města schválila „Dohodu o provádě-
ní servisních prací“ s Technickými službami 
Chrudim 2000 spol. s r.o., IČ : 2529208. Jed-
ná se o smluvně ošetřenou zálivku veřejné 
zeleně ve Slatiňanech.
Rada města stanovila oddacími dny každý 
pátek a každou sobotu mimo první pátek 
a první sobotu v měsíci a úředně určenou 
místnost pro oddávání obřadní síň Měst-
ského úřadu Slatiňany v  budově radnice 
čp. 36.
Rada města schválila přemístění stožáru 
veřejného osvětlení na pozemku p.č. 363/1 
v k.ú. Škrovád a vydání souhlasu vlastníka 
stavby a  vlastníka pozemku k  územnímu 
souhlasu za podmínek, že žadatel přemístí 
stožár veřejného osvětlení dle předložené 
situace rozhledových poměrů na  vlastní 
náklady, provede revizi a  předloží reviz-
ní zprávu a  po  realizaci vloží nová data 
do technické mapy města. 
Rada města schválila zřízení věcného bře-
mene na části (cca 1 bm) pozemkové par-
cely č. 76/2 v  kat. území Škrovád, které 
bude spočívat v  právu vlastníka a  provo-
zovatele inženýrské sítě provozovat a udr-
žovat na  předmětné pozemkové parcele 
stavbu veřejného osvětlení.
Rada města schválila ukončení smlouvy 
o nájmu pozemkové parcely č. 183/4 v kat. 
území Slatiňany s  panem Miroslavem Ja-
nečkem IČ: 11030604, z  důvodu ukonče-
ní jeho podnikatelské činnosti a  schválila 
uzavření smlouvy o nájmu části pozemko-
vé parcely č. 183/4 v kat. území Slatiňany 
(jejíž součástí je i zpevněná plocha) s paní 
Renatou Sotonovou. Jedná se o plochu se 
stánkem pro prodej zmrzliny. Paní Soto-
nová bude pokračovat v prodeji stejného 
sortimentu a převezme umístěné zařízení 
po panu Janečkovi. 
Rada města schválila účetní závěrku Zá-
kladní školy Slatiňany za rok 2022, účetní 
závěrku Mateřské školy Slatiňany za  rok 
2022, účetní závěrku Školní jídelny Slatiňa-
ny za rok 2022 a účetní závěrku Základní 
umělecké školy Slatiňany za rok 2022.
Rada města schválila 7. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na 94 719 130,- Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 18 992 388,19 Kč) a ve výdajové 
části 113 711 518,19 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0,- Kč) 

Zastupitelstvo města Slatiňany
projednalo na 6. zasedání

zastupitelstva dne 29. března 2023:
  1.  Zastupitelstvo města schválilo program 

6. zasedání zastupitelstva města.
  2.  Zastupitelstvo města neschválilo uplat-

nění předkupního práva k chatě č. ev. 
70 v kat. území Kunčí.

  3.  Zastupitelstvo města schválilo koupi po-
zemkové parc. č. 890 o výměře 95 m2 

 ■ RADA MĚSTA SLATIŇANY PROJEDNALA
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v  kat. území Slatiňany od  společnosti 
ČEZ Distribuce, a.s., IČ: 24729035. Jde 
o zatravněný pozemek, na kterém dříve 
stála nyní již zrušená trafostanice.

  4.  Zastupitelstvo města Slatiňany schvá-
lilo záměr prodeje části pozemkové 
parcely č. 496/13 o výměře 39 m2 v k.ú. 
Trpišov. Jedná se o  záměr zřídit sjezd 
na pozemek. 

  5.  Zastupitelstvo města neschválilo záměr 
prodeje pozemkových parcel č. 502/3 
o výměře 88 m2 a č. 502/1 o výměře 987 
m2 v k.ú. Trpišov s ohledem na potřeby 
koncepčního řešení rozvojových lokalit 
výstavby pro bydlení v dotčeném pro-
storu.

  6.  Zastupitelstvo města navrhlo ve smyslu 
§ 84 odst. 2 písm. g) zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích, ve znění pozdějších před-
pisů, valné hromadě společnosti Vodo-
vody a kanalizace Chrudim, a.s., zvolit 
členem představenstva starostu města 
pana Ing. Jana Brůžka.

  7.  Zastupitelstvo města vzalo na  vědomí 
rozpočtové opatření č. 3. schválené 
usnesením RM /6/2023 ze dne 30. 1. 
2023, rozpočtové opatření č. 4 schvále-
né usnesením RM 7/2023 ze dne 13. 2. 
2023 a rozpočtové opatření č. 5 schvá-
lené usnesením RM 9/2023 ze dne 
13. 3. 2023. Zastupitelstvo města dále 
schválilo 6. změnu (úpravu) schvále-
ného rozpočtu města Slatiňany na rok 
2023 v příjmové části na 94 124 700,- 
Kč (dorovnáno fi nancováním příjmů 
18  794  888,19 Kč) a  ve  výdajové části 
112 922 588,19 Kč (dorovnáno fi nanco-
váním výdajů 0,- Kč).
Zastupitelstvo města pověřilo po  roz-
sáhlé diskusi MěÚ přípravou nákupu 
vozu vč. příslušenství pro údržbu měs-
ta jako náhradu za stávající poruchový 
Multicar.

  8.  Zastupitelstvo města zřídilo osadní 
výbor pro místní část Škrovád. Před-
sedkyní osadního výboru byla zvolena 
Mgr. Klára Sýkorová. Počet členů osad-
ního výboru je určen na tři. Dalšími čle-
ny výboru byli zvoleni Marie Picpauero-
vá a Jitka Zahradníková. Občané místní 
části Škrovád se dne 13. března 2023 
sešli a založení osadního výboru a no-
minaci jeho členů projednali.

  9.  Zastupitelstvo města schválilo Jednací 
řád města Slatiňany. Hlavní změna jed-
nacího řádu je používání záznamového 
zařízení. 

10.  V  různém seznámil starosta města 
přítomné s  aktuálním stavem schva-
lování nového územního plánu. Je vy-
víjena maximální snaha, aby územní 
plán vešel v  platnost ještě v  letošním 
roce. Dále starosta seznámil zastupite-
le s aktuálním stavem příprav otevření 
kompostárny. Starosta také informoval 
zastupitele o  prodeji bytů na  Starém 
náměstí. Budoucí kupující byli obeslá-
ni a  někteří budoucí kupující vznesli 
požadavky na  úpravu smlouvy. Tyto 
požadavky jsou právně konzultovány 
a  podle výsledku bude případně vy-
voláno zasedání zastupitelstva s cílem 
umožnit co nejdříve podpis příslušných 
smluv. 
Paní Novotná informovala zastupitele 
o  časové ose, jak probíhalo posuzo-
vání zdravotního stavu stromů v  ulici 
Jiráskova v  posledních několika letech 
a  jaká byla přijímána administrativní 
opatření v  souvislosti s  výsledky těch-
to posouzení. Z posledního posouzení 
vzešlo, že v  havarijním stavu je 12 lip 
a je potřeba řešit stav těchto lip. Vzhle-
dem k tomu, že na 5 ks lip již bylo získá-
no stanovisko orgánu státní památko-
vé péče, mohlo být okamžitě požádáno 

o  povolení ke  kácení a  lípy byly ještě 
v  termínu do  31. 3. pokáceny. O  sta-
novisko orgánu státní památkové péče 
MěÚ Chrudim k pokácení zbylých 7 ks 
lip bylo požádáno. Vzhledem k historii 
aleje bude nutné realizovat náhradní 
výsadbu, je však otázkou jakým způso-
bem. Obnova aleje výsadbou nových 
stromů nebude jednoduchá, neboť 
v ulici Jiráskova je uloženo velké množ-
ství inženýrských sítí, kdy každá z nich 
má své ochranné pásmo. Přeložení sítí 
v  tomto prostoru bylo bylo fi nančně 
mimořádně nákladné a  technicky slo-
žité. Je třeba zajistit při výsadbě dosta-
tečný prostor v kořenových mísách. Ži-
votnost zbylých stromů v aleji můžeme 
ošetřením prodloužit na  cca 5 možná 
10 let. 
Starosta seznámil zastupitele s  infor-
mací, že proběhl přezkum hospoda-
ření města za rok 2022 a hospodaření 
za loňský rok je bez výhrad. 
Dále byl diskutován provozní režim 
kompostárny, funkčnost nového webu 
města, otázka přesunutí místa s  kon-
tejnery na tříděný odpad ve Škrovádě, 
označování pytlů s tříděným odpadem 
štítky v  rámci svozu od  domů, otázka 
dražby bývalého areálu podniku Ose-
va, případné umístění popelnic na bio-
odpad, vznik ReUse centra. To vše bez 
přijetí případných usnesení.
Dále byl diskutován případný nákup 
nového účetního software pro měst-
ský úřad. Místostarosta ing. Harsa se-
známil přítomné, že město Chrudim 
zvažuje zadání studie jak revitalizovat 
a  rozšířit stávající cyklostezku podél 
Chrudimky do Slatiňan.

Jednání rady a zastupitelstva města blíže 
okomentoval Mgr. V. Peřina, radní

Vážení spoluobčané, ve dnech 11. a 12. 
dubna 2023 proběhly opravy částí míst-
ních komunikací, které se nacházely 
v  havarijním stavu. Ve  Slatiňanech šlo 
o  část ulice Vrchlického a  Podskála po-
dél objektu bývalé Modely (o  ploše cca 
340  m2) a  ve  Škrovádě o  část silnice 
od  křížků směrem ke  zvoničce (o  plo-
še cca 190 m2). V  rámci obou akcí ještě 
proběhne úprava přechodových spár 
a  krajnic komunikací. U  bývalé Modely 
dojde po dokončení rekonstrukce náho-
nu k  vyrovnání sjezdu na  pěší komuni-
kaci směrem k  zámku. Celkové náklady 
na  obě akce byly necelých 400 tisíc Kč. 
Vedení města vnímá opravy komunika-
cí na území města a místních částí jako 
velmi důležité a bude se i nadále zabývat 
plánováním dalších oprav.

Jan Brůžek, starosta

 ■ KOMUNIKACE U MODELY

Novou lavičku u  řeky instalovali noví ná-
jemci cukrárny (bývalá Mlsná Kočka). Co 
v prostorách chystají, si zatím chtějí nechat 
pro sebe, ale do  léta chtějí otevřít, tak se 
necháme překvapit. Lavička je krásná a je 
na úžasném místě, tak asi moc často prázd-
ná nebude.

Jana Švecová, radní

 ■ LAVIČKA U ŘEKY

Novou lavičku u  řeky instalovali noví ná-
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Zápis č. 1 ze dne 5. 4. 2023 ze schůze OV Škrovád 

Přítomni pan/paní/: Sýkorová, Picpauerová, Zahradníková, Beer, 
Dočkal, Urbánek, Vašáková, Bálek, Bálková, Procházka, Zahradník, 
Tušic, Tušicová, Slanina, Koblížek, Svačina, Solil, Hrčková, Malinov-
ský ,Růžička, Růžičková
Program jednání
1.  Informace o schválení OV
2.  Zřízení účtu
3.  Informovanost občanů a komunikace mezi občany a OV
4.  Přesun kontejnerů z návse
5.  Výstavba sila pro Národní Hřebčín Kladruby n. Labem v obci
6.  Zvýšení nákladní dopravy z důvodu bytové výstavby v k.ú. Škro-

vád
7.  Údržba stromů a keřů kolem Chrudimky
8.  Olšina – odstranění pařezu, možnost dětského hřiště
9.  Nepořádek v ulicích způsobený odvozem na kompostárnu
10.  Úklid obce
Průběh jednání – závěr
1.  Schválení OV Škrovád na zastupitelstvu 29. 3. 2023 jmenovitě: 

předseda Klára Sýkorová, členové Marie Picpauerová, Jitka Za-
hradníková. 

2.  Zřízení jednoho účtu pro odměňované členy, jejichž odměny 
budou používány na akce spojené s činností OV.

3.  Pravidelné setkávání členů a  občanů bude vždy první středu 
v měsíci v 18 hod. v Hostinci ve Škrovádě. Pro informovanost 
a komunikaci s občany byl zřízen e-mail ovskrovad@seznam.cz, 
kam mohou občané psát připomínky. Zápisy budou zveřejňo-
vány v  Slatiňák.cz a  v  Ozvěnách, setkání OV bude oznámeno 
v městském rozhlase.

4.  Přesun kontejnerů a) místo za  bývalou prodejnou u  řeky, b) 

místo pod schody naproti pomníku, c) místo za mostem pod 
skálou . P. Sýkorová zjistí vhodnost pozemku.

5.  Sila v centru obce – p. Sýkorová informovala o ústním jednání 
v  rámci stavebního řízení N. H. Kladruby n L., které se táhne 
od r. 2019. N. H. Kladruby prověří snížení sil a svolá OV a ob-
čané se dohodli o posouzení na výstavbu sil v okrajové lokalitě 
areálu N. H. Kladruby za obcí a ne v centru obce, o výstavbě sil 
mimo obec v lokalitě, kde je již umístěna skládka slámy a kom-
postárna.

6.  Bezpečnost na silnici od Wiki k lesu, kde nejsou chodníky, ale 
ostrůvky a silnice není stavěná na zátěž z důvodu zvýšené do-
pravy nákladních aut výstavbou nových domů. Zjistí se alterna-
tivní možnosti. 

7.  Údržba stromů a  keřů v  okolí Chrudimky. OV zjistí možnosti 
s Povodím Labe.

8.  Pařez v  Olšině konzultace s  městem, dále se bude zkoumat 
možnost umístění dětského hřiště za řekou.

9.  Nepořádek v ulicích způsobený odvozem na kompostárnu, díry 
v silnicích, nedodržování rychlosti – zvýšit četnost kontrol rych-
losti policií v obci. 

10.  Ukliďme Škrovád, v pracovní den ve čtvrtek 13. 4. od 17 hod., 
občerstvení zajistí OV.
OV zjistí, které lokality jsou v majetku města, a bude spolu-
pracovat na zajištění úklidu nejen občany, ale hlavně městem. 
P. Koblížek informoval o možnosti komunikace přímo s měs-
tem při využití aplikace MUNIPOLIS.

Na závěr poděkovala p. Sýkorová za pomoc OV a jednotlivých ob-
čanů s uspořádáním úspěšné akce jarmarku 1. 4. 2023 a informo-
vala, že podobné akce budou pořádány i v budoucnu. 
Dne 5. 4. 2023 Zapsala:  Jitka Zahradníková

 ■ ZÁPIS Z JEDNÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU ŠKROVÁD

ze dne 3. 4. 2023, č. 4/2023
Přítomni:
Petr Michek, Lukáš Seifert, DiS., Jitka Blatoňová, Bc. Markéta Kync-
lová, Michal Tichý, Vendulka Vachová

1) Osadní výbor opětovně řešil údržbu, zejména sekání zatrav-
něných ploch na návsi včetně prostor okolo rybníčku, dětského 
a sportovního hřiště. K tomuto se vyjádřil Petr Michek, který tyto 
plochy již v minulosti udržoval s tím, že jsou zde rovné plochy, ale 
rovněž i plochy s kamenitým a nerovnoměrným povrchem, kdy je 
nutné tyto plochy sekat „ručně“, tedy strunovou sekačkou. Dále 
uvedl, že jedno toto sečení zahradním traktůrkem a strunovou se-
kačkou, včetně odvozu trávy, vychází na cca 8 hodin a v závislosti 
na počasí se takto opakuje cca 6x za sezónu. K tomuto je potřeba 
počítat i s mimořádnou úpravou ploch, na kterých se během roku 
pořádají společenské akce, a je třeba tyto plochy posekat zvlášť 
přímo před akcí.
Osadní výbor se usnesl, že lze tyto plochy udržovat svépomocí 
v rámci občanů Trpišova, ale je nutné, aby město Slatiňany po-
skytlo k tomuto odpovídající techniku a fi nanční prostředky. Žádá-
me tak o zakoupení zahradní sekačky a dále o fi nanční prostředky 
v celkové roční výši 4 000,-Kč na pohonné hmoty a 13 000,-Kč jako 
odměnu za vykonanou práci. 

2) V nejbližších dnech dojde k přesazení 4 ks keřů, které jsou v těs-
né blízkosti nohejbalového hřiště, aby se předešlo jejich poškoze-
ní. Tyto budou přemístěny pod schody „obchodu“ vedle tújí. 
3) Příští schůze se koná 2. 5. 2023 v 19.00 v Hostinci Obora.
Vyhotovil: Lukáš Seifert

Předseda OV Trpišov: Jaroslav Bleha

 ■ ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ
OBYVATEL TRPIŠOVA

Jazzová legenda Jana Koubková
Možná jazz nepatří k nejrozšířenějším hudebním žánrům, z tele-
vizí a rádií zní spíše výjimečně, ale to je možná jeho výhoda. Není 
zkažený komercí, nikomu se nepodbízí a hudebníci, kteří se mu 
věnují, ho musí skutečně milovat. Snad neznámější českou jazzo-
vou hvězdou je Jana Koubková. Je nejen zpěvačkou, ale i skla-
datelkou, fejetonistkou a  básnířkou. Na  LV zpívala již dvakrát 
a ve čtvrtek 11. května přijede potřetí. Opět ji bude doprovázet 
její dvorní pianista Ondřej Kabrna. Ten u nás jednou hrál i sám. 
LV začne tradičně v 19 hodin. Lístky si můžete koupit na místě, ale 
jistější je to v předprodeji v Městské knihovně (469 660 230).

z.j.

 ■ POZVÁNKA NA 190. LASKAVÝ VEČER

Jazzová legenda Jana Koubková
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Obrátil se na mě pan Jiří Urválek, který je 
jedním z  členů výboru pro územní plán, 
kde se projednával nákup pozemku p.č. 
240/6 k.ú. Slatiňany od  realitní kanceláře 
REMAX za cenu 1000,-Kč/m2, tedy úhrnem 
za  9  662  000,-Kč. S  nákupem nesouhlasil 
a následně po projednání v zastupitelstvu 
napsal článek do Ozvěn, kde popsal důvo-
dy, proč pozemek nekupovat, co by to zna-
menalo pro město a jak nakonec rozhodli 
zastupitelé. Redakční rada tento článek 
odmítla zveřejnit. Následně informovala 
občany v březnových Ozvěnách kratičkým 
komentářem, který ovšem pominul zásad-
ní skutečnosti, ačkoliv ostatní usnesení byly 
komentovány daleko podrobněji. Využívám 
tedy svoje právo zastupitele a předkládám 
Vám důležité opomenuté informace, které 
se čtenář Ozvěn dosud nedozvěděl.
Zprávu do  zastupitelstva zpracoval pan 
radní Ing. Martin Kubín, PhD. s tím, že ná-
kup pozemku předložil v tržní ceně, kterou 
mu zaslala v nabídce realitní kancelář. Bo-
hužel nikde v důvodové zprávě se nebylo 
možno dočíst, že tento pozemek je kan-

celáří inzerován bezúspěšně několik let. 
Stavební úřad sice nákup doporučil z hle-
diska toho, že se vedle nachází městský 
pozemek, ale nevyjádřil se k ceně, což není 
ani jeho kompetence. Nikde nebylo též 
uvedeno, že případná výstavba se nemůže 
napojit na stávající kanalizační síť z důvodu 
její nedostatečné dimenze a soukromého 
vlastnictví přípojek a také že nejsou vyřeše-
ny odpovídající sjezdy na komunikaci, které 
vedou přes další soukromé pozemky. S ná-
kupem pozemku nepočítal ani schválený 
rozpočet nového vedení města. 
V  pondělí před jednáním zastupitelstva 
projednával nákup fi nanční výbor a dopo-
ručil zpracovateli doplnit o tyto skutečnosti 
důvodovou zprávu. Zároveň konstatoval 
pochybení ohledně nedodání znaleckého 
posudku. Po připomínkách fi nančního vý-
boru město následně zadalo alespoň zpra-
cování odborného odhadu, který stanovil 
částku nižší, tj. v rozmezí 600–800,- Kč/m2. 
Po  bouřlivé diskusi následně zastupite-
lé většinou rozhodli, že pozemek za  tržní 
cenu nekoupí. 

S tím ovšem vyvstalo několik otázek. Proč 
byl zpracovatelem zprávy předložen nákup 
bez znaleckého posudku? Proč předložená 
zpráva nebyla v souladu se zákonem o ob-
cích, kdy při úplatném převodu majetku je 
nutno uvést cenu v místě a čase obvyklou, 
nebo zdůvodnit odchylku od ceny? Proč se 
na nákup tak spěchalo, když už je několik 
let prodej pozemku inzerován?
A  navíc, myslím si, že vedení radnice by 
mělo energii i dostupné fi nanční prostřed-
ky rozpočtu raději směřovat na dokončení 
bezúplatného převodu sportovišť Sparta-
ku do vlastnictví města a jeho postupnou 
obnovu z dotačních titulů, jak bylo započa-
to za minulého vedení. V září 2022 byla vy-
soutěžena fi rma a podána žádost o dotaci 
na rekonstrukci atletického oválu ve spolu-
práci s vedením Spartaku a atletického od-
dílu, kterým tímto děkuji. Zda město obdrží 
dotaci od Národní sportovní agentury, by 
mělo být známo do konce dubna či v prů-
běhu května.

Ing. Stanislav Šťastný, zastupitel

Již několik let je na prodej pozemek v naší 
obci, který je určen územním plánem k by-
tové výstavbě. Obec má v  této lokalitě 
několik navazujících rozlehlých pozemků. 
Všechny pozemky spolu tvoří jeden ce-
lek, který má pro budoucí využití této lo-
kality veliký potenciál. Poměrně rychle se 
po  několikatýdenní diskuzi a  krystalizaci 
argumentů přešlo z  myšlenky na  projekt 
a záměr nákupu předmětného pozemku. 
Jak to je nyní s tímto pozemkem, bych Vám 
rád přiblížil v tomto článku.
Vývoj počtu obyvatel v naší obci dlouhodo-
bě stagnuje a stavebních pozemků je málo 
a  jsou jen obtížně dostupné, protože buď 
nejsou nebo jejich cena odpovídá této vy-
soké poptávce. Připravovaný územní plán, 
který bude brzy schválen, počítá s  několi-
ka rozvojovými lokalitami. Pozemek, který 
plánujeme koupit se nachází právě v jedné 
z těchto lokalit. Jedná se o lokalitu mezi no-
vým obchvatem a ulicí Švermova (v novém 
územním plánu Z1bS). Tato lokalita je no-
vým územním plánem vyčleněna hlavně 
pro bydlení v  bytových domech s  cílem 
vytvořit územní podmínky pro startovní 
bydlení v bytech nejen pro mladé rodiny či 
seniory, ale i pro ostatní zájemce. Přípustné 
využití této lokality je bydlení v  rodinných 
domech, objekty občanského vybavení 
(vzdělávání a výchova, sociální služby, zdra-
votní služby, kultura, obchodní prodej atp.), 
veřejná prostranství a dopravní a technická 
infrastruktura. Využití této rozvojové lokality 
je podmíněno vznikem územní studie do 5 
let od  schválení nového územního plánu, 
která upřesní urbanistickou koncepci s roz-
vržením pozemků dle využití, navrhne do-
pravní systém, prověří a navrhne přeložení 
a doplnění sítí technické infrastruktury.

Město Slatiňany v současné době již v této 
lokalitě (Z1bS) několik pozemků vlastní, 
konkrétně se jedná o pozemky s celkovou 
výměrou 12 132 m2. Nabízený pozemek je 
v těsném sousedství a navazuje na tyto po-
zemky tak, že vytváří společně kompaktní 
celek o celkové výměře 21 794 m2 (obrázek). 
Zatím se jedná jen o pole, která jsou země-
dělsky využívána, ale nový územní plán 
a  současně územní plán platný od  roku 
2006, předurčuje tyto pozemky k  zasta-
vění. Jedná se tedy z logiky věci o dlouho-
dobou strategii obce zastavět toto území. 
Cena předmětného pozemku byla v  inze-
rátu stanovena prodávajícím na 1.000,- Kč/
m2 – celkem tedy byl pozemek na prodej 
za  9  662  000,- Kč. Ceny pozemků, které 
jsou určené k výstavbě, ale nejsou připra-
veny na zahájení stavby tzn., že třeba ne-
mají vyřešené inženýrské sítě a konkrétní 
dopravní infrastrukturu se pohybují různě 
vysoko, podle zajímavosti obce a  rychlos-
ti možného zahájení výstavby. Například 
na minulém zastupitelstvu byl jednohlasně 
schválen nákup blízkého pozemku za od-
hadní cenu 1  385,- Kč/m2, který je klasifi -
kován jako ostatní plocha (v  současnosti 
travní porost) a není tedy zemědělsky ani 
jinak využíván. Na prodávaný pozemek byl 
k dnešnímu dni zpracován odborný odhad 
a  znalecký posudek. Na  základě těchto 
odborných posouzení, doporučení výborů 
zastupitelstva, stavebního úřadu a diskuzi 
zastupitelů na  jednání zastupitelstva bylo 
zahájeno jednání o kupní ceně, které dále 
probíhá a konkrétní výsledek jednání bude 
přednesen s  konkrétním záměrem zastu-
pitelům k  případnému schválení. Při prv-
ním projednání zastupitelstvem v  únoru 
tohoto roku nebyl schválen nákup pozem-

ku za inzerovanou cenu, ale zájem o koupi 
pozemku stále trvá.
Případný nákup pozemku je jen jeden z prv-
ních kroků, kterých je rozhodně více. Je tře-
ba ještě mnoho práce, času a samozřejmě 
fi nancí, než se tato lokalita případně zastaví 
a  bude mít konkrétní podobu. Zastavění 
této lokality se plánuje už desítky let a dal-
ších pět a  více let bude trvat její příprava 
na stavbu. Lze s určitostí říci, že tento projekt 
přesahuje několik minulých, současné i nej-
bližší budoucí složení zastupitelstva. Stavět 
v této lokalitě nebude logicky pouze obec, 
ale i soukromí investoři. Konkrétní náklady, 
které povedou až k realizaci případných by-
tových domů, budou jistě násobkem této 
první investice. Předmětem diskuze zatím 
ani není, kdo by měl případné byty stavět, 
jestli soukromý developer nebo obec i tře-
ba s  využitím grantových prostředků. Mi-
nisterstvo pro místní rozvoj (podle článku 
na serveru novinky.cz z 22. 2. 2023) plánuje 
program na podporu výstavby nových ná-
jemních bytů. Grantové programy na byto-
vou výstavbu a infrastrukturu obcí se vysky-
tují opakovaně, ale je třeba mít připraven 

 ■ JAKÉ JSOU PRIORITY RADNICE?

 ■ KOUPĚ POZEMKU URČENÉHO K BYTOVÉ VÝSTAVBĚ DO VLASTNICTVÍ MĚSTA

ku za inzerovanou cenu, ale zájem o koupi 
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Díky obyvatelům se naše město Slatiňany může za rok 2022 po-
chlubit výsledky sběru vysloužilého elektrozařízení předaného 
ke zpětnému odběru společnosti Elektrowin o celkové hmotnosti 
10,66 t. Každý obyvatel tak odevzdal průměrně 2,60 kg spotřebi-
čů. Ušetřili jsme tak spotřebu elektřiny a snížili produkci skleníko-
vých plynů. Nespotřebovali jsme ropu, železnou rudu, měď a hli-
ník, které jsou potřebné pro průmyslovou výrobu. Nahradili jsme 
je právě recyklací odevzdaných spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na zlep-
šení životního prostředí, které na  základě dosažených výsledků 
vystavil kolektivní systém pro sběr a recyklaci vysloužilých spotře-
bičů Elektrowin.

Vyplývá z  něj, že díky našim odpovědným obyvatelům došlo 
za rok 2022 k úspoře produkce CO2 o 127,28 tun. Tipnete si, kolik 
smrků pohltí stejné množství CO2? 49 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 6 250,76 litrů ropy. Před-
stavte si, že z tohoto množství se pokryje spotřeba pohonných hmot 
auta např. na cestu z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 234 krát.

Došlo také k úspoře 64 346,62 kWh energie. Asi stejné množství, 
jako kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 64 347 krát.

Z odevzdaného množství spotřebičů se podařilo vrátit do výroby 
6 166,15 kg železa. Takové množství recyklovaného železa je mož-
né použít pro výrobu 253 ks nových praček, aniž by bylo nutné 
těžit železnou rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také podařilo získat 214,30 kg 
mědi, což stačí pro ražbu 38098 1€ mincí, nebo 262,48 kg hliníku, 
který by stačil na výrobu 17499 plechovek o objemu 0,33 l.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje nejen dále využitelné mate-
riály, ale také škodlivé látky. Odhozením do popelnice se elektro-
zařízení nedostanou k recyklaci, ale skončí nevyužité na skládce. 

Odevzdávejte spotřebiče na sběrný dvůr, nebo poslednímu pro-
dejci při zakoupení nového!

 ■ CO JSME V ROCE 2022 UDĚLALI PRO ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ?

Oznamujeme, že od 1. 6. 2023 bude zcela 
uzavřena lávka přes Chrudimku pro pěší 
a  cyklisty na  Podskále. Od  června bude 
probíhat celková údržba lávky včetně pro-
tikorozní ochrany – nového nátěru. Práce 
budou zahájeny 1. června 2023 a  budou 
trvat přibližně do poloviny srpna 2023.

Ing. V. Hoff man,
 vedoucí Odboru výstavby a investic

 ■ UZAVÍRKA LÁVKY PŘES 
CHRUDIMKU NA PODSKÁLE

Oznamujeme, že od 1. 6. 2023 bude zcela 

konkrétní plán. Je to právě dvacet let, co 
máme osobní zkušenost s podobným pro-
gramem, který byl využit na  stavbu dvou 
bytových domů ve Slatiňanech na Starém 
náměstí. Bytové domy na Starém náměstí 
jsou dlouhodobý projekt s různými kompli-
kacemi a výhodami, který vlastně stále běží 
a není dokončen. Další případnou inspiraci 
je možné čerpat v sousední obci Orel nebo 
třeba nedalekých Nasavrkách, kde sama 
obec připravila několik pozemků k zastavě-
ní rodinnými domy.
Poslední rok jsme svědky nebývale vysoké 
infl ace, která má mnoho ekonomických 
projevů a dopadů na nás všechny. Jedním 
z těchto nepříznivých vlivů je snižování hod-
noty úspor. Město Slatiňany má v současné 
době ušetřeno dostatek fi nančních pro-
středků nejen na provoz obce, ale i na pří-
padné investice. Úspory obce je možné 
tedy investovat různě např. do  nemovi-
tostí. Což je další argument pro případný 
nákup, protože o  pozemky je stabilní zá-
jem a  ceny pozemků dlouhodobě rostou. 
Předmětný pozemek je tzv. „druhý v řadě“, 
což by mohlo snížit zájem o něj především 
u soukromých investorů. Z pohledu obce, 
která v  této lokalitě již pozemky vlastní, 
a  vzhledem k  nutnosti řešit lokalitu jako 

celek, je to pozemek zajímavý, protože na-
pojení na  infrastrukturu, byť s omezeními 
a případnými následnými investicemi, jistě 
má. Vlastnictví tohoto pozemku je z pohle-
du možného ovlivnění budoucí podoby za-
stavění tohoto území výhodné. Půjde také 
o to, zda zde vznikne bezduchá „koberco-
vá“ výstavba s pravoúhle orientovanými uli-
cemi, nebo přívětivá obytná zóna, kde část 
prostoru bude vyhrazena pro dětské hřiště, 
zeleň apod. Je nutné zdůraznit, že obec tou-
to případnou investicí nebude zadlužena 
a jedná se pouze o investici v řádu jednotek 
procent (do 10 %) z aktuálních úspor.
Rozhodování o  nákupu nemovitostí je ze 
zákona vyhrazena Zastupitelstvu obce 
a  je tedy na  jednotlivých zastupitelích, 
jak se v  této věci rozhodnou a  jak budou 
hlasovat. Cílem tohoto článku určitě není 
nikoho přesvědčovat o výhodách či nevý-
hodách koupě pozemku. Cílem je otevřeně 
informovat občany o aktuálním stavu věci 
a plánu. Články kritizující okolnosti tohoto 
nákupu již mediálním prostorem proběhly 
a možná proběhnou.

Ing. Martin Kubín, Ph.D.
Radní pro řešení bytové situace ve městě 
a plánování bytové výstavby.
Člen výboru pro územní plánování.
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Náhrdelník barevných korálků složený z nezapomenutelných zá-
žitků. 
 
Korálek žlutý započal v podobě majitele žlutého penzionu a zá-
roveň řidiče žlutého autobusu pana Zemana při cestě do  Spá-
leného Poříčí. Po celé cestě se s námi dělil o každou zajímavost 
na pravé, na levé straně a mezitím nás bavil vtipy, to při každém 
cestování. Neskutečné.
Korálek oranžový. Město Spálené Poříčí. Návštěvníky překvapí 
svým upraveným vzhledem celého města, nejen kolem náměstí 
a zámku. S celou jeho historii se nejlépe seznámíte v poznávací 
hře o zajímavých objektech města. Po jejím absolvování je v infor-
mačním centru odměnou i něco tekutého na zahřátí. 
Korálek barvy béžové. Zpestřením večera byla návštěva Ledec-
ké dudácké kapely s kapelníkem Valečkem. Sami hudebníci přijeli 
už dobře naladění, při vystoupení pokračovali svými vtípky, a tak 
přispěli k prožití veselého večera.
Korálek červený jako je barva vstupní brány ve městě Horažďovi-
ce. Je městem, které je za rok 2022 přihlášeno do soutěže Historic-
ké město roku jako jedno z nejhezčích Plzeňského kraje. Musíme 
souhlasit. Péče města o jeho historii, o střed města s náměstím, 
přilehlé parky, zámek, kde jsme se dozvěděli historii města, ale 
i muzea s novou mineralogickou expozici se hned tak nevidí. Na-
příklad z  muzea: v  mineralogické expozici, otevřené vloni, září 
všemi barvami exponát minerál křemene s vahou 12 kg. A sport? 
Horažďovice mají aquapark zrekonstruovaný v roce 2022. Bazény, 
vířivky, vodní atrakce, ale i tobogan v délce 62 m, vše bylo zpestře-
ním při trénování plavecké kondice. Část našich účastníků zajela 
na středověký hrad Rabí, jednoho z hradů, které byly vystavěny 
na obranu českého království. Po požáru v 17. století je bez střech 
na všech objektech, nyní probíhá restaurování a konzervace hrad-
ních objektů. Svou rozlohou patří mezi největší hradní komplexy.
Korálkem s barvou zlatou byl „Tajný večerní výlet“. Pan vedoucí 
se svým humorem zastavil s autobusem na lesní cestě už za šera. 
Prý veliké překvapeni. Avšak popojel a zastavil v Rožmitálu pod 
Třemšínem u  kostela sv. Povýšení, kde poprvé Jakub Jan Ryba 
předvedl Vánoční mši. Poutavý výklad o životě J. J. Ryby, autora 
1500 skladeb, byl umocněn nezapomenutelným zážitkem, zvláště 
v současně probíhajícím velikonočním týdnu. Sváteční atmosféra 
vyvrcholila varhanním koncertem s ukázkami a výkladem nejzají-
mavějších partií, které nám zahrál pozvaný regenschori kostela. 
Varhany mají 700 píšťal uložených v barokní skříni. V tomto kos-
tele jako kněz působil Václav Hájek z Libočan i PhDr. kardinál Vlk.
Korálkem růžovým byla návštěva divadla – kabaretu v Plzni. Jeho 
principálkou je Markéta Klimčičuková. Její manžel Pavel Klimčičuk 
o tomto divadle hovořil před necelým týdnem v televizním pořa-
du Karla Šípa. V představení Švejkoviny, které se hraje již 23 let, 
neztrácejí herci nic ze zaujetí a jsou odměňováni salvami smíchu. 
Naše veselá nálada pokračovala i při noční cestě do penzionu.
Korálek hnědý nás zavedl do  kláštera v  Kladrubech. Byli jsme 
mezi prvními návštěvníky nově otevřené Expozice života ve sta-
rém a novém konventu. Klášter přibližuje život benediktinů v kláš-
teře, jejich osobní vybavené cely, včetně dobového oblečení mni-
chů. Knihovna, jídelna i  kostel dotváří atmosféru každodenních 
povinností. Oproti našim představám benediktini v  Kladrubech 
v době rozkvětu kláštera nevedli žádný chudý život. Po stránce 
duchovní, tak i materiální měli zajištění na úrovni tehdejší šlechty.
Korálek barvy modré. Další a asi jeden z našich nejveselejších 
zážitků vznikl při návštěvě Jízdárny ve Světcích. Dokončovací práce 
při opravě a restaurování objektu nezabránily našemu průvodci 
a zároveň kastelánovi provádět netradiční výklad. Tak se na chvíli 
někteří z nás stali obsluhovanou kněžnou Windischgrätzovou, ko-

vářem či podkoním s předváděním technologií v té době používa-
ných. Jen kněžna pana kastelána zlobila, když své poddané chtěla 
hostit vystavovanými zákusky. Pan kastelán je bránil vlastním tě-
lem. Salvy smíchu byly slyšet i mimo jízdárnu, což jeden restau-
rátor komentoval slovy: to vám kastelán předváděl řehtání koně 
nebo striptýz? 
Korálek barvy stříbrné byl další nezapomenutelný zážitek. Opět 
díky panu Zemanovi jsme mohli navštívit zámek v Lukové, sídlo 
Nadace Nadáni Marie, Zdeňka a Josefa Hlávkových. Pro veřejnost 
se otevírá jen 3x ročně. Život mecenáše Hlávky je pro dnešní ži-
vot neskutečný. Stavitel objektu jako vídeňská opera, univerzitní 
komplex z Černovic na Ukrajině je zapsán na seznamu UNESCO. 
Je i předchůdcem založení Akademie věd. Jeho nadace stále vytvá-
ří prostředky pro nadané studenty. Jeho hluboké myšlenky nám 
ukázaly sílu jednoho mimořádného člověka. A pro nás hluboký, 
nezapomenutelný zážitek, co lze v životě dokázat.
Město Přeštice je známo svým kostelem, který se řadí svou veli-
kosti mezi nejrozměrnější stavby v České republice. Santiniho ru-
kopis a barokní vzhled jsme nemohli blíže poznat kvůli probíhající 
rekonstrukci.
Korálkem barvy zelené byla velikonoční návštěva zámku Kozel. 
Po úžasném rozhledu do kraje jsme souhlasili s majitelem a sta-
vitelem zámku, že lepší místo pro odpočinkové a letní sídlo snad 
nejde lépe vybrat. Velký, dobře udržovaný komplex budov je turi-
stickou atrakcí nejvyšší kategorie. 
A  poslední korálek bílý z  týdenních zážitků? Večerní houslový 
koncert Miloše Brabence, sólisty Plzeňské fi lharmonie a  i  šéfa 
cimbálové muziky. Při poslechu vážných melodií i nejznámějších 
muzikálových písní s naší spoluúčastí končil týden, který počtem 
zážitků tomuto času neodpovídal. 

Historii jednotlivých měst, hradu, zámku a kostelů neuvádíme. Blí-
že je možné se s ní seznámit na sociálních sítích. 
Ale to není vše. Měření cukru, tlaku a každodenní rozcvička pat-
ří ke každému pobytu. Tři odborné přednášky provázela diskuse 
s vlastními zkušenostmi a zážitky ze života s touto nemocí.
Naše velké poděkování i  velký obdiv patří pořadateli týdenních 
rekondičních pobytů panu Martinu Zemanovi a celému jeho ko-
lektivu za výbornou stravu i ostatní péči.
 
Za celý, perfektně sestavený náhrdelník barevných zážitků patří 
to největší poděkování celého kolektivu diabetiků ze Slatiňan naší 
předsedkyni paní Olze Slachové.

Napsala: Jitka Habartová

 ■ REKONDIČNÍ POBYT DIABETIKŮ SLATIŇANY VE SPÁLENÉM POŘÍČÍ 
V PLZEŇSKÉM KRAJI

vářem či podkoním s předváděním technologií v té době používa-
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O historii Monaca, původně celodřevěného pavilonu, autor psal 
v Ozvěnách v červenci 2013 a doplnil osmi černobílými obrázky, 
které krátce komentoval. Její vzhled si připomeneme jako rázovi-
tou stavbu, hlavně však účelovou, propagující svým stylem Slati-
ňany a okolí.
V minulosti se restaurace stala dostaveníčkem mariášníků, auer-
spergských lesních dělníků, kteří tomuto karbanu propadli a za-
čali restauraci nazývat dle dominujícího centra hazardu v Evropě, 
kasina Monte Carlo, které leží v knížectví Monaco.
Tolik krátce úvodem. Restaurace si připomíná 120 let své existen-
ce. K rodu Buřilů, který ji vlastnil, se ještě vrátíme.

Dřevěný objekt, určený k občerstvení návštěvníků, zhotovil umě-
lecký tesař A. Štásek v areálu slatiňanské pily (1903), jejíž majite-
lem byl starosta Škrovádu J. Drobílek. Praktický a estetický vzhled 
vyplynul ze zadání pro výstavu v Pardubicích, reprezentující hos-
podářství regionu, konkrétně průmysl, zemědělství a  školství 
v rámci rakouské monarchie.
Využití pavilonu za restaurací se Drobílkovi natolik zalíbilo, že se 
rozhodl po skončení výstavy jej zakoupit a po rozebrání jej opět 
sestavit na jaře 1904 v proluce lesa, kde stojí úpravna vody pro 
Pardubice.
Problém nastal tím, že postavil pavilon bez potřebného povolení, 
tedy načerno, na hranici pozemků Škrovád – Slatiňany. Restauraci 
musel znovu rozebrat a  instalovat o několik desítek metrů dále 
na svůj pozemek, kde stojí dosud, od roku 1911.
Pavilon letní Drobílkovy restaurace vidíme na ještě na původním 
místě, po zasklení střední části (obr. č. 1). Její pohlednice nazvaná 
„z Podlesí“, měla uvést restauraci ve známost veřejnosti a turis-
tům k  zastavení a  občerstvení. Po  smrti Drobílka připadlo Mo-
naco nemanželskému synovi Josefovi, který ho přivedl k úpadku 
a vydražil jej. V  roce 1934 restauraci zakoupili manželé Buřilovi 
a k dřevěné části přistavěli zděnou, okolí nechali upravit zahrad-
ním architektem Vaňkem.

Po roce 1945 bylo k restauraci přivedeno el. vedení ze Škrovádu. 
Před vchodem bylo vybudováno betonové plato s krytem (mušlí) 
pro hudebníky, hrajícími k tanci a poslechu. Mušle byla vystřídána 
nově perníkovou chaloupkou od výtvarníka Škrdlíka v roce 2004 
(obr. č. 2).

Monaco bylo Buřilům znárodněno a 30 let provozováno sociali-
stickou organizací Jednota Hlinsko. Buřilovi zde přesto pracova-
li dál do roku 1961 a v  letech 1968–1977. V roce 1991 jím bylo 
v  rámci restituce vráceno v  zuboženém stavu. V  červnu 2017 
přebírá tuto restauraci Lukáš Zeman. Současný stav je zachycen 
na obr. č. 3 a 4.

Monaco je velmi známá restaurace v našem regionu, je vyhledá-
váno turisty, cyklisty, běžci atd. pro domácí prostředí, vhodné pro 
konání společenských večírků, svateb, výročí apod., k čemuž jsou 
k dispozici dva salonky s kapacitou 25 a 60 osob a zahradní besíd-
ka s lavičkou a taneční plochou pro 100 osob.
V soutěži Hospůdka roku čtenářů Novin Chrudimska v roce 2005 
vyhrálo Monaco nejvyšším počtem hlasů (obr. č. 5).

Ing. Milan Vorel

 ■ VÝLETNÍ RESTAURACE MONACO MÁ ZAJÍMAVÝ NÁZEV, EVOKUJÍCÍ NĚKDEJŠÍCH HRÁČSKOU 
VÁŠEŇ NÁVŠTĚVNÍKŮ, A TENTO NÁZEV JÍ PAK ZŮSTAL

Dřevěný objekt, určený k občerstvení návštěvníků, zhotovil umě-Dřevěný objekt, určený k občerstvení návštěvníků, zhotovil umě-

Po roce 1945 bylo k restauraci přivedeno el. vedení ze Škrovádu. 

Monaco bylo Buřilům znárodněno a 30 let provozováno sociali-Monaco bylo Buřilům znárodněno a 30 let provozováno sociali-

Monaco je velmi známá restaurace v našem regionu, je vyhledá-Monaco je velmi známá restaurace v našem regionu, je vyhledá-Monaco je velmi známá restaurace v našem regionu, je vyhledá-

Obr. č. 1

Obr. č. 2

Obr. č. 3

Obr. č. 4

Obr. č. 5
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 ■ PŘEDVELIKONOČNÍ AKTIVITY NA DPS
Po několika letech jsme zavítali opět na Švýcárnu, kde naši malou 
výpravu velice mile přijala paní Stáňa Jedličková. Ocenili jsme ve-
likonoční výzdobu areálu, která musela dát velkou práci. Nejvíce 
nás zaujala možnost vyzkoušet si různé typy módních klobouků, 
které jsou vhodné na dostihy. Do Ascotu se sice asi nepodíváme, 
ale na památku jsme se alespoň vyfotili. Na závěr naší návštěvy 
nás paní vedoucí obdarovala překrásnými perníčky, které vyrobila 
obyvatelka Slatiňan paní Dita Dortová.

Paní Řehořová nám povyprávěla o duchovním významu Veliko-
noc. Provedla nás pozastaveními křížové cesty teoreticky a prak-
ticky jsme si Kalvárii prohlédly v místní Třešňovce.
Vánoční výstavou v Domě sestry Elišky na Hoješíně byly obyvatel-
ky DPS nadšené, proto se v březnu jelo i na výstavu velikonoční, 
kterou pod názvem „Křesťanské a  lidové tradice našeho kraje“ 

opět pořádalo společenství Školských sester sv. Františka. Řádové 
sestry Ancilla, Baptista a Gratia nás provedly svým domovem, vý-
stavou a připravily pro nás malé občerstvení.
A aby byl výčet našich aktivit v období Velikonoc úplný, nesmíme 
zapomenout na našeho sympatického souseda pana faráře Th-
Lic. Boguslawa Partyku, který se do DPS přišel podívat a popoví-
dat si v pátek 31. března. Jeho návštěva všem zúčastněným udě-
lala velkou radost.
V neposlední řadě nás velice potěšilo březnové vystoupení dětí 
z MŠ Slatiňany a jejich učitelek. Přinesli do DPS radost a potěšení 
na oslavu svátků a narozenin obyvatel DPS.

Mgr. I. Čápová Tušicová, vedoucí PS

Paní Řehořová nám povyprávěla o duchovním významu Veliko-Paní Řehořová nám povyprávěla o duchovním významu Veliko-

 ■ SVOZOVÝ AUTOBUS
NA IV. ROČNÍK SENIOR FESTIVALU
ZE SLATIŇAN DO CHRASTI U CHRUDIMI A ZPĚT

Sobota 24. června 2023
Pro seniory 65+ let a osoby ZTP zdarma.
Odjezd: 9.15 – zastávka ulice Vítězství (směr Orel) – před 
„Samkou“, Slatiňany
Rezervace míst v  Infocentru Slatiňany osobní formou a   nebo 
na  emailu infocentrum@slatinany.cz a  nebo na  tel. +420 
469 660 239 (paní Maryšková).
Kdo pojede tam, má automaticky místo i na cestu zpět. 
Návrat kolem 16 hodiny.
(přesný čas návratu a místo nástupu v Chrasti bude upřesněn or-
ganizátorem v autobuse). 
Pokud někdo pojede dříve, je nutné toto sdělit organizátorovi, aby 
nebyl pohřešován.
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První dubnovou sobotu přijel do  Slati-
ňan vláček, který svojí trasou propojoval 
dva nejvzdálenější konce města – zámek 
a Škrovád.

Zámek zahajoval prohlídkovou sezónu, 
stáje hřebčína byly také otevřené a na dru-
hém konci ve Škrovádě se konal jarní jar-
mark. Vystupovat se dalo také u školy, kde 
se konaly oslavy 90 let skautingu ve Slatiňa-
nech. Cestující mohli vláček použít jako do-
pravní spojení nebo jako atrakci pro děti. 
Zájem o jízdu byl opravdu obrovský a ka-
pacita vláčku zdaleka nestačila. Vzhledem 
k  tomu, že se tady podobná akce nikdy 
nekonala, bylo plánování a  příprava o  to 
složitější. Příště budeme poučenější a dě-
kujeme všem, kterým to náladu nezkazilo 
a vydrželi na svezení čekat. 
Ve Škrovádě bylo po celou dobu jarmarku 
živo. K vidění byla mláďata domácích zví-
řat (jehňata, kůzlata, kuřata, kachňátka, 
prasátko, králíci…). Výbornou atmosféru 
vytvořila chrudimská kapela Sešli se…. 
V prodeji byl med od místního včelaře, zbo-
ží slatiňanské mýdlárny, řemeslný chléb, 
sladké a slané dobroty, rukodělné textilní 
výrobky a velikonoční dekorace…

Do  příprav a  realizace jarního jarmarku 
se zapojili také členové nového Osadní-
ho výboru Škrovád a  další místní, za  což 
se patří poděkovat paní Kláře Sýkorové 
a  manželům Zahradníkovým. Díky za  čas 
a trpělivost Lukáše Beera, který se tři hodi-
ny nepřetržitě věnoval dětem a učil je plést 
pomlázky. Další tvořivou dílnu zajišťovalo 
Brašnářsví Chrudim, kde si děti vyrábě-
ly klíčenky. Zájemci měli také příležitost 
seznámit se s prací šperkařky a tvoření si 
vyzkoušet. 
O  výzdobu jarmarku se postarali klienti 
Domova sociálních služeb Slatiňany, kteří 
pro tuto akci namalovali obrázky a vytvořili 
jarní dekorace. Na jarmarku byly k zakou-
pení také jejich výrobky z keramiky, texti-
lu, svíčky… Klienti Domova akci navštívili 
a svezli se vláčkem. 

Akci navštívilo více než tisíc lidí. Na  jízdu 
vláčkem se vybíralo dobrovolné vstupné, 
které pokrylo polovinu nákladů na proná-
jem vláčku. Celá akce po odečtení vybrané 
částky stála 29 237 Kč. Město nemá k dis-
pozici vybavení, které je k těmto akcím po-
třebné a které se mi prozatím dařilo řešit 
výpůjčkou zdarma – stánky, lavice, stoly, 
židle apod. Bez dobrovolnické práce by 
se akce (Setkání s anděly na Zlatou nedě-
li, masopust, Aprílová sobota) uskutečnit 
také nemohly a všem dobrovolníkům patří 
obrovský dík. Považuji setkávání se na spo-
lečných akcích za „normální“ součást života 
ve městě a budu ráda, když se nám bude 
v  tomto smyslu dařit Slatiňany a  místní 
části probouzet. 

Jana Švecová, radní

 ■ APRÍLOVÁ SOBOTA

Akci navštívilo více než tisíc lidí. Na  jízdu 

Zámek zahajoval prohlídkovou sezónu, 

 ■ AUTOBUSOVÁ ZASTÁVKA PISTÁCIOVO-JAHODOVÁ
Autobusová zastávka Střed má nový nátěr 
i interiér. Jedná se o jednu z nejfrekvento-
vanějších zastávek hlavně pro školní děti. 
Vedení města se rozhodlo bez velkých in-
vestic a  v  podstatě svépomocí zastávku 
zkultivovat. Nátěr provedli pracovníci údrž-
by města a instalovali světlo, což jsou veš-
keré fi nanční náklady. Další vybavení za-
stávky (stoly, židle, poličku, toaletní stolek) 
natřeli a donesli dobrovolníci. Starý náby-
tek tak dostal šanci na další využití. Na ok-
nech jsou květiny a  také záclonky, které 
alespoň zčásti zakrývají zastaralá okna. Za-
stávka budí pozornost, někdy slouží i jako 
foto koutek a žije si svým novým životem. 
Tu a tam se objeví na stole květina, nové 
knihy v  knihovně, kinematografi cké novi-
ny z  Portugalska nebo autorský obrázek 
na  stěně. Pravděpodobně díky sociálním 
sítím budí zájem i novinářů včetně repor-
táže ve večerních televizních zprávách.
Původní myšlenka neměla za cíl vzbudit sen-
zaci ani dělat ze Slatiňan pohádkovou ves-

ničku. Mělo to být rychlé a levné řešení pro 
jednu zastávku, aby byla pro cestující čistější 
a přívětivější a možná trochu zábavná. Za-
sloužila si to, protože byla dlouho smradlavá 
a odpudivá. To se snad povedlo.
Ani další autobusové zastávky ve  Slatiňa-
nech nejsou v dobré kondici a bude nutná 
jejich modernizace nebo nové vybavení 
tam, kde chybí např. ochrana před deš-
těm. Tam bude jistě snaha o  koncepční 
a moderní řešení.

Jana Švecová, radní

Čtenáři naší knihovny 
nám poskytují dobré 
tipy a náměty na kni-
hy, které si oblíbili 
a  které by doporučili 
k přečtení i ostatním. 
Ty, kteří nám svůj názor a odkaz na zajíma-
vou a poutavou knížku ještě nezaslali, pro-
síme, aby si našli chviličku a buď osobně, 
nebo prostřednictvím e-mailu (knihovna@
slatinany.cz) tak kdykoliv učinili. My bude-
me mít větší množství výběru oblíbených 
titulů mezi vámi čtenáři a v každých Ozvě-
nách některé z nich uveřejníme.
Pro tento měsíc bychom chtěly nabíd-
nout:
Štěpán Javůrek – Nebe nad Pernikem
Alena Jakoubková – Oko za  oko, manžel 
za manžela

 ■ MĚSÍC S PĚKNOU KNIHOU
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Díl druhý
Laskavé večery vstoupily do  svého třetí-
ho desetiletí. Těch uplynulých dvacet let 
přineslo 188 hudebně poetických pořadů 
a také řadu příběhů. Pokusím se vám ně-
které trochu přiblížit, než je sám zapome-
nu. Připomínám jen, že první LV se konal 
4. 3. 2003.
První část jsem končil povídáním o Fredu 
Strejčkovi. Druhou začnu tím, že mu na dál-
ku popřeji zdraví, které mu nyní asi chybí 
nejvíce. Už několik let je v  léčebně v  Pro-
sečnici, kde leží, cvičí a rehabilituje, ale také 
pořádá jakési prosečnické laskavé večery. 
V kavárně vystoupil třeba Jarda Hutka nebo 
Jan Matěj Rak. Ten tehdy přijel krásnou na-
leštěnou červenou Škodou Spartak. V  ní 
měl starý psací stroj, při cestě zpátky ně-
kde zastavil, vyspal se ve spacáku na louce 
a na tom stroji si tam psal texty. Mimocho-
dem, ono autíčko mu potom v Praze ukrad-
li, aby se našlo asi za rok o pár ulic dále. 
Jednou jsem měl pozvané herce s pásmem 
o Bohuslavu Reynkovi. Jenže ti mi den před 
LV zavolali, že nemůžou. Co teď? Nejpřiro-
zenější by asi bylo pořad zrušit a lidem se 
omluvit, ale tehdy jsem zareagoval jinak. 
Zavolal jsem na konzervatoř a  Josef Kreč-
mer II. mi ochotně sehnal kytaristu Tomá-
še Hoňka. Hudba by tedy byla, ale ještě to 
slovo. Vytáhl jsem z knihovny několik kní-
žek prokletého básníka Françoise Villona, 
vybral několik jeho balad, naučil se pár slov 
o  jeho divokém životě a  tento program 
jsem nabídl lidem, kteří do kavárny dorazili 
na  Reynka. Snad jsem je moc nezklamal. 
Ostatně o Reynka nepřišli, jen se pak konal 
v jiném termínu.
Rád vzpomínám i na trojici mladých děvčat, 
absolventek konzervatoře Jaroslava Ježka. 
Holky přijely vlakem z  Havlíčkova Brodu, 
nádherně zazpívaly francouzské šansony, 
ale hned po skončení musely na vlak. Pro-
tože se vystoupení maličko natáhlo, musel 
jsem s nimi na nádraží doslova hnát. Holky 
už nemohly, ale já, jako správný atletický tre-
nér, jsem z nich dostal všechny fyzické rezer-
vy a na to nádraží je včas dostal. Vlak už tam 
stál, a tak se vydýchávaly asi až do Chrasti. 
Jedna z  nich, Petra Ochová, pak po  letech 
přijela ještě jednou a vystoupila i na jednom 
festivalu, který jsem spolupořádal.
Na 17. LV jsem si pozval básníka a hokejo-
vého brankáře z Jihlavy, Jakuba P. Malého. 
Samozřejmě, že u nás v kavárně představil 
pouze své básnické umění. S ním vystoupil 
mladičký študentík konzervatoře, violon-
cellista Honza Zemen (žák Josefa Krečmera 
II.). Ten posléze vyrostl v uznávaného virtu-
osa, ale na LV nezapomněl a několikrát se 
na ně vrátil, ať už sám, se spoluhráči, nebo 
přijel jako pan profesor se svými žáky. Tato 
spolupráce trvá dodnes.
S kavárničkou jsem se rozloučil 7. 12. 2004. 
Na  kulatý 20. LV jsem pozval zpěvačku 
Zdenku Lorencovou. Byl to nádherný ve-
čer, ale s nádechem smutku, že se kavárna 
ruší a LV tak nejspíš končí.
Poté nastala delší pauza. Zkoušel jsem se 
domluvit s  kastelánem panem Havlíčkem, 

který na zámku také pořádal občasné kon-
certy, ale nepochodil jsem. Sokolové mi 
nabídli sokolovnu, ale ta se mi příliš neho-
dila k poetickým pořadům klubového typu. 
Monako bylo dosti z ruky a v žádné jiné sla-
tiňanské hospodě vhodné prostory nebyly. 
Lidem se však LV líbily a nyní jim chyběly. 
Často se mě ptali, jestli je nebudu někde 
dělat, a  tyto dotazy se dostaly i  na  radni-
ci. A  tak mě jednoho dne oslovil tehdejší 
tajemník Jiří Hodic a nabídl mi málo využí-
vaný Společenský dům, kteří ti starší znají 
jako bývalou školní jídelnu a  družinu. Byl 
jsem pozván na  úřad a  tam jsme uzavřeli 
jakousi slovní dohodu. Město nabídne sál, 
zajistí občerstvení a  poskytne dvě pracov-
nice knihovny. Renata Maryšková tak lidem 
roznáší kávu a čaj už skoro 19 let. Zajímavé 
je, že je pořád stejná. Dohodli jsme se, že 
město si bude vybírat vstupné, které sta-
novilo na 40 korun, a na mě zbyde pouze 
udělat tu vlastní kulturu. Město dále uvolní 
z rozpočtu částku 20 tisíc ročně, se kterou 
budu disponovat při odměňování umělců. 
Potom jsem byl překvapen otázkou, jakou 
si představuji odměnu pro sebe. Já jsem 
zase tajemníka asi trochu překvapil tím, 
že jsem jakoukoli odměnu odmítl. Důvod 
k  tomu jsem ale měl pragmatický. Říkal 
jsem si tehdy, že kdybych za to něco bral, 
mohla by tu být snaha mi nějak zasahovat 
do programu. A ty snahy tu opravdu byly. 
Těch typů na různé besedy s herci ze seriálů 
komerčních televizí jsem dostal dost, ale já 
jsem měl jasnou vizi, že chci dělat hudeb-
ně poetické pořady, a z toho jsem nemínil 
ustoupit. Raději jsem se tedy zřekl odměny 
a tento stav trvá dosud, i když si myslím, že 
dnes už žádné tlaky nehrozí.
Nová éra LV začala ve Společenském domě 
6. října 2005. Na 21. LV jsem pozval hráčku 
na lyru a harfu Janu Bauerovou a ta si s se-
bou přivezla fl étnistu Petra Matouška. Měl 
jsem radost, že lidi přišli a nové prostory 
se celkem osvědčily. Nechali jsme stolo-
vou úpravu, protože jsem chtěl zachovat 
jakousi kavárenskou atmosféru. Jsem ze 
staré školy, žiji ve  světě, kde do  kavárny 
patří knížky a noviny, popř. i piano více než 
notebooky a mobily. Tento svět už povětši-
nou vymizel, tak si ho trochu uchovávám.
U dalšího LV se musím opět trochu zasta-
vit. Pozval jsem senátorku, bývalou velvy-
slankyni v  Austrálii a  na  Novém Zélandu, 
špičkovou lékařku a  odbornici na  popá-
leniny, která léčila i  Jana Palacha, skvělou 
klavíristku, bývalou juniorskou reprezen-
tantku ve sjezdovém lyžování, překladatel-
ku, která mimo jiné přeložila celé dílo Dicka 
Francise, a také spisovatelku. To si až člo-
věk říká, kde je ta spravedlnost, se kterou 
se tam nahoře rozdělují talenty a nadání. 
Jistě už víte, že řeč je o Jaroslavě Mosero-
vé. Já jsem se s ní náhodou potkal na jed-
né schůzi a troufl  si ji oslovit. Byl jsem mile 
překvapen, jak ochotně souhlasila. Pozval 
jsem ještě pianistu Daniela Štulpu a  těšil 
se na  krásný večer. Ani jsem netušil, jak 
málo scházelo k  tomu, aby se LV zrušil. 
Paní Moserová, které v té době bylo 74 let, 

den před tím upadla a bolestivě si narazi-
la kyčel. Navíc měla pod okem ukázkový 
„boxerský“ monokl. Lékař jí nařídil ležet, 
jenže ona prý sliby dodržuje a mně slíbila, 
že přijede, tak tedy jela. Vlakem. Přikulhala 
sama z  nádraží do  Společenského domu 
ve velkých černých brýlích, pod kterými se 
snažila skrýt ten monokl. Pro dvorního fo-
tografa LV Libora Blažka sundala ty brýle 
a nechala se vyfotit, aby prý měla památ-
ku. Působila svěže, vesele a  optimistic-
ky. Ukázala se jako velice milá a zábavná 
dáma. Lidem vyprávěla své příběhy, odpo-
vídala na otázky, četla ze svých vzpomínek. 
Měla ovšem jednu neřest (to asi aby se tro-
chu vyvážila ta nespravedlivost). Byla silná 
kuřačka. A  to tak silná, že bez své dávky 
nikotinu nevydržela ani ten LV. A tak si, za-
tímco hrál pianista, párkrát odskočila ven. 
Diváci byli z programu nadšení a nadšená 
byla i Jaroslava Moserová. Plnému sálu slí-
bila, že do roka přijede znovu. Ale nepřije-
la. V době, kdy jsem začal uvažovat o jejím 
opětovném pozvání, bohužel zemřela. 

z.j.

 ■ PŘÍBĚHY LASKAVÝCH VEČERŮ

Živé, procítěné lunetové obrázky připomí-
nající události spojené s ukřižováním Ježí-
še Krista můžete vidět až do konce května 
při stoupání po cestě vzhůru Třešňovkou. 
Tato jednotlivá zastavení jsou doplněna 
krátkými texty. Vytvořily a  instalovaly je 
stejně jako v loňském roce Jarka Hošková 
a Zdena Řehořová.
Je to zamyšlení nad významem Velikonoc, 
Ježíšovy i naší cesty, nad významem boles-
ti, naděje a víry v našich životech. Křížová 
cesta má 14 zastavení a na jejím počátku 
se dočteme: „Tato Křížová cesta je i  vaší 
cestou. Každého z nás provází v životě bo-
lest, slabost, bezmoc, hledání prazákladní 
skryté síly, která nám pomůže vstát a  jít 
dál, najít smysl té cesty. Cesty, kterou často 
ztrácíme, protože ztrácíme naději…“ 
Zážitek je umocněn energií místa a  krás-
ným výhledem do krajiny.

 ■ KŘÍŽOVÁ CESTA TŘEŠŇOVKOU 
NA NÁVRŠÍ VRCHLICKÉHO
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Nenechte si ujít jedinečnou příležitost poznat na vlastní oči šlech-
tickou rodinu Auerspergů, která zámek obývala na  přelomu 
19. a 20. století. Těší se na Vás kníže Franz Josef Auersperg, jeho 
drahá choť Vilemína i s dětmi a služebnictvem. Rádi Vás přivítají 
na svém letním sídle a nechají Vás nahlédnout do své každoden-
nosti a svého soukromí.
Prohlídky se konají 14. a 28. května, 18. a 25. června a 3. a 17. 
září 2023. 
V uvedených datech hrajeme vždy od 15, 16, 17 a 18 hodin. Lístky 
jsou k zakoupení v pokladně nebo na webu zámku.

Mgr. I. Ryzová

V  neděli 4. června 2023 se v  odpoledních hodinách přenesete 
do doby, kdy zámek obývala a s láskou o něho pečovala knížecí 
rodina Auerspergů, která si spolu se svým služebnictvem pro své 
hosty připravila nejednu venkovní radovánku.

Na  různých místech romantické zámecké zahrady Vás budou 
očekávat k dobovým hrám podobně jako v předchozích dvou roč-
nících např. učitelka dramatických umění, lukostřelec, komorné, 
pan učitel přírodozpytu, a další. U kováře, truhláře, hrnčířky a per-
níkářky budete mít možnost vyrobit si vlastní řemeslné výrobky. 
Velmi oblíbenou zábavou knížecí rodiny bylo divadlo, a proto se 
těšte na  pohádkové vystoupení Nezávislého divadla a  Lucie Al-
brecht s  názvem „Nábor Šašků“. Zcela mimořádným zážitkem 
v zahradě bude jistě hudební vystoupení zámeckého orchestru 
v podání čtyřicetičlenné Chrudimské komorní fi lharmonie s origi-
nální soutěží pro děti.

Nebude chybět občerstvení a na závěr programu panští kočí sve-
zou u zámeckého hřebčína děti v kočáře.

Vstupné: 100 Kč (jednotné), děti do 6 let zdarma, permanentku 
ke vstupu do zahrady nelze pro tuto akci uplatnit.

Akce se koná pouze za příznivého počasí! 
Děkujeme za podporu: Pardubický kraj, Město Slatiňany.

Mgr. I. Ryzová

 ■ DIVADELNÍ PROHLÍDKY 
NA SLATIŇANSKÉM ZÁMKU

 ■ RODINNÉ ODPOLEDNE 
U AUERSPERGŮ
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Cílem dobročinné sbírky na  platformě 
DONIO.CZ je zajistit pro naše zdravotní 
sestřičky spolehlivá auta, která jsou ne-
dílnou součástí k  poskytování domácí 
hospicové péče. Je potřeba, abychom 
pro naše pacienty a  jejich blízké, kteří 
se připravují na odchod milovaného člo-
věka, byly k  dispozici kdykoli, když se 
zhorší jeho psychický nebo fyzický stav. 
Po zajištění nových vozů dojde k tomu, že 
se zdravotní sestra bude moci plně sou-
středit na potřeby umírajícího a jeho rodi-
ny, nebude nervózní z nefunkčního auto-
mobilu a bude moct garantovat, že přijede 
včas, což je u hospicové péče, kdy jde často 
o  minuty, moc důležité. Rádi bychom za-
koupili nízkonákladová a  spolehlivá auta, 
v  minulosti se nám osvědčila značka Da-
cia Sandero s pohonem na LPG z  tovární 
výroby, který zajistí o 40% levnější náklady 
na pohonné hmoty.
Ředitel Oblastní charity Chrudim Roman 
Pešek uvádí: „Aktuálně máme polovinu aut 
zdravotních sester ve stáří vyšším než 10 let, 

čtyři z nich dokonce 14 let. Na tyto automobi-
ly musíme několikrát ročně vynakládat vyso-
ké částky při nutných opravách. Poptávka ze 
strany pacientů se neustále zvyšuje a z důvodů 
uzavření Interny Chrudimské nemocnice došlo 
k výraznému přetížení nemocnice Pardubické 
a tím i ke zvýšení poptávky o naši péči.“
Vrchní sestra domácí hospicové péče Mar-
tina Soukupová doplňuje: „Často se nám 
stává, že musíme vyjet i během nočních ho-
din. Naše obětavé sestřičky v  tu chvíli zapo-
menou na  svítící kontrolky a  shnilé prahy 
starého auta a jedou k pacientovi. Zůstanou 
tak dlouho, jak pacient a rodina potřebují. Při 
zpáteční cestě zjistí, že auto nestartuje nebo 
svítí další kontrolka. V tu chvíli se sama ses-
třička stává osobou, která potřebuje pomoc. 
Do toho volá další pacient, který má bolesti. 
Kvůli nespolehlivému autu se naše sestřička 
dostává do velmi stresující situace a tomu se, 
už při takhle náročné službě jakou hospicová 
péče je, chceme vyhnout.“
Záštitu nad sbírkou převzala operní pěvky-
ně Noema Erba, která je rodačkou z blízké-
ho Hrochova Týnce a naši Charitu dlouho-
době podporuje také jako dobrovolnice.

Finanční příspěvek lze poslat přes dárcov-

ský portál DONIO.CZ do  konce září 2023 
– https://www.donio.cz/auta-pro-sestricky-do-
maci-hospicove-pece. 
Za podporu děkujeme!

 ■ DOBROČINNÁ SBÍRKA NA AUTA PRO SESTŘIČKY DOMÁCÍ HOSPICOVÉ 
PÉČE OBLASTNÍ CHARITY CHRUDIM

 ■ JARNÍ ÚKLID VE ŠKROVÁDĚ
Ve čtvrtek 13. 4. odpoledne byla zima a po-
prchávalo, ani to však neodradilo 25 dob-
rovolníků, kteří zareagovali na výzvu osad-
ního výboru a zapojili se do akce Ukliďme 
Škrovád, kterou v  minulosti organizoval 
místní Okrašlovací spolek. A  tak se i  v  le-
tošním roce obyvatelé Škrovádu rozhodli 
uklidit své okolí a zvelebit ho pro sebe i pro 
návštěvníky. V rámci akce se sešli na návsi, 
rozdělili si jednotlivé lokality a na nich od-
stranili odpadky. 
Během úklidu se ukázalo, že někteří odklá-
dají odpad ze zahrad na břehy Chrudimky. 
Tento postup byl v minulosti běžný a pro 
obyvatele bydlící v  blízkosti řeky je určitě 
nejjednodušší, nicméně estetice obce ne-
prospívá. Věříme, že nově rekonstruovaná 

kompostárna přiláká i  ty, kteří byli zvyklí 
odkládat větve a trávu k řece.
Na  závěr byli účastníci odměněni pivem 
nebo limonádou, jen slíbený špekáček 
musel být pro nepřízeň počasí odložen. 
Obyvatelé Škrovádu prokázali, že jim není 
lhostejné, jak vypadá jejich místní část a její 

okolí. Svou iniciativou přispěli k  ochraně 
a  zlepšení životního prostředí, ale také 
k propagaci místa, které stojí za návštěvu. 
Uvidíte, že se vám ve Škrovádě při nedělní 
procházce bude líbit o trošku víc.

Mgr. Klára Sýkorová
předsedkyně osadního výboru Škrovád
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